



Se renseigner directement auprès des prestataires pour connaître le(s) éventuel(s) jour(s) de fermeture hebdomadaire/Inquire directly with places of interest to know the possible day(s) of weekly closure

Manifestations liées aux vins et à la gastronomie cf. "Agenda" pages 68 & 69/ All the wine and gastronomy events can be found in the "Events calendar" on pages 68 & 69

D2 AMBOISE 37400

LES CAVES DUHARD

DUHARD CAVES

Les Caves Duhard, spécialisées dans les vieux millésimes du Val de Loire, proposent une visite en deux parties : l'Expérience sensorielle & l'Odyssée des Millésimes, suivie d'une animation œnologique.

Specialised in the finest vintages of the Loire Valley, Duhard caves offer a visit in two parts - the Sensory Experience and the vintages' Odyssey - finishing with a wine tasting.

01/01 -> 31/12

+33 (0)2 47 57 20 77/+33 (0)6 73 51 87 91

• contact@caves-duhard.fr • www.caves-duhard.fr



**LOIRE WINE HOME - L'ŒNOLOGIE DÉVOILÉE
ŒNOLOGY UNVEILED - LOIRE WINE TOURS -
WINE TOURISM IN THE LOIRE VALLEY**

Oenotourisme en Val de Loire. Découverte des vins et vignobles de Loire et d'ailleurs avec une œnologue lors d'animations, jeux et dégustations dans les vignes ou en cave. Possibilité d'excursions dans le vignoble.

Discover the wines and vineyards of the Loire at elsewhere with a wine consultant at tasting events in vineyards or cellars. Vineyard excursions available. Wine-tasting games.

Sur RV/On demand. 25 pers. maxi. - 01/01 -> 31/12

+33 (0)2 47 23 05 48/+33 (0)6 64 35 04 34

• loirewinehome@gmail.com



A3 BEAUMONT-EN-VÉRON 37420

MAISON DES VINS DU VÉRON

VÉRON WINE AND TOURISM CENTRE

Dégustation et vente de vins de l'AOP chinon de vigneron locaux. À visiter : la Cave Sculptée.

Dégustation pour les groupes sur RV et organisation d'initiations à la dégustation et soirées à thèmes.

Vente et découverte de produits du terroir.

Tasting and sale of wines of the AOP chinon of local wine-makers. Discover the Sculptured Cave. Tasting for groups on demand and initiations to tasting and themed evenings.

50 pers. maxi. - 02/01 -> 31/12

+33 (0)2 47 58 86 17 • mdv.veron@gmail.com

• www.lamaisondesvinsduveron.com



E1 BLOIS 41000

ANIMATIONS ŒNOLOGIQUES - FRANCE TERROIR

ŒNOLOGICAL ACTIVITIES - FRANCE TERROIR

Animation de soirées thématiques (Bordeaux, Bourgogne, Vins du Monde, Chenin, Cabernet...), accords mets et vins (5 vins et 10 mets), cours d'œnologie, jeux œnologiques...

Themed evenings (Bordeaux, Bourgogne, Wines of the World, Chenin, Cabernet...), food and wine pairings (5 wines and 10 dishes), œnology lessons, œnological games...

100 pers. maxi. - 01/01 -> 31/12

+33 (0)6 28 57 85 30 • karl.galmiche@franceterroir.eu

• www.franceterroir.eu



WINE GEOMETRY TOURS

nouveau new

Visites de vignobles éco-responsables, de chais et dégustations de grands vins de Loire analysés par le guide et expert en vins certifié WSET3.

Visits of eco-friendly vineyards and wineries, wine tasting of the best Loire Valley wines. We promise to increase your level of wine knowledge.

8 pers. maxi. - 01/01 -> 31/12 sur RV/on demand

+33 (0)7 63 78 39 24

• contact@winegeometrytours.com

• www.winegeometrytours.com



**CM WINES & SPIRITS - ANIMATIONS
ŒNOLOGIQUES ET WINE TOURS**

CM WINES & SPIRITS - ŒNOLOGICAL ANI-
MATIONS AND WINE TOURS

Apprentissage du vin avec des animations œnologiques dans une ambiance conviviale (initiation à la dégustation, accords "Mets et Vins" et dégustation de 5 vins. Wine tours disponibles sur demande.

Discover the wine learning with œnological animations in a friendly atmosphere (introduction to tasting, "food and wine" pairings and tasting of 5 wines. Wine tours available on request.

30 pers. maxi. - 01/01 -> 31/12 sur RV pour les

groupes/on demand for groups

+33 (0)6 22 53 01 35 • cm.wines37@gmail.com

• www.cmwines-spirits.com



A3 BOURGUEIL 37140

**ÂME WINE "CRÉATION DE MOMENTS
ŒNOLUDIQUES"**

ÂME WINE - WINE-RELATED ACTIVITIES

Immersion dans le vignoble et connaissance des vins, en association avec la découverte des pépites touristiques et gastronomiques de la région.

Discover the local vineyards combined with the touristic and gastronomic "must-see" and learn everything about the Loire Valley wines.

50 pers. maxi. - 01/01 -> 31/12 sur RV/on demand

+33 (0)6 17 55 04 38 • contact@amewine.fr

www.amewine.fr



**LA MAISON DES VINS DE BOURGUEIL
WINE HOUSE OF BOURGUEIL**

Dégustation gratuite de 9 vins toute l'année. 180 cuvées de Bourgueil rouge et rosé vendues au prix du domaine.

All year round: free tasting of 9 wines. 180 red and rosé Bourgueil vintages are proposed at the same price as at the winegrowers' properties.

60 pers. maxi. - 02/01 -> 31/12 sf/except 11/11 & 25/12

+33 (0)2 47 97 92 20 • contact@vin-bourgueil.com

• www.vinbourgueil.com



E2 BOURRÉ 41400

**"TROGLO DEGUSTO PASSION"
DOMAINE DES TABOURELLES**

Balade d'1h15 suivie d'une dégustation de 4 vins du domaine, pour découvrir l'histoire et les traditions des mondes souterrains. (Plusieurs prestations disponibles). Top Tourisme Terroir 2017.

1h15 walk followed by a tasting of 4 wines, to discover the history and traditions of the underground worlds. (Several options of tours available).

40 pers. maxi. - 06/04 -> 01/11 + 02/11 -> 05/04 sur

RV/on demand

+33 (0)2 18 09 11 42/+33 (0)6 65 69 13 21

• troglodegusto@gmail.com

• www.troglodegusto.fr



E1 CHAMBORD 41250

**MAISON DES VINS
WINE'S HOUSE**

Marchant sur des dalles de verre, sous lesquelles sont entreposées les bouteilles, dégustation via un procédé innovant d'une cinquantaine de vins d'AOC Cheverny et Cour-Cheverny.

Walking on glass slabs under which bottles are stored: you can taste around fifty wines from the AOC Cheverny and Cour-Cheverny via an innovative system.

25 pers. maxi. - 03/04 -> 11/11

+33 (0)2 54 50 98 40

• maisondesvinschambord@orange.fr

• www.maisondesvinschambord.com



DÉGUSTATION DE VINS AU CHÂTEAU

WINE TASTING AT THE CHATEAU

nouveau new

Dans une salle privatisée, présentation et dégustation de 3 vins dont le vin de Chambord accompagnés de produits du terroir.

In a privatised room, introduction and tasting of 3 wines including Chambord wine served with local products.

100 pers. maxi. - 02/01 -> 31/12

+33 (0)2 54 50 50 40

• reservations@chambord.org

• www.chambord.org



D2 CHANÇAY 37210

RENDEZ-VOUS DANS LES VIGNES

"RENDEZ-VOUS DANS LES VIGNES" -
WINE-RELATED ACTIVITIES

Animations viticoles et œnologiques (F/GB). Découverte de la vigne et des vins de Loire : balades-randos commentées dans les vignes, visites de caves troglo, dégustations thématiques, jeux...

Wine-making and wine-related events in French and English. Loire vineyard tours: guided hikes through vineyards, troglodyte cellar tours, themed tastings, wine games...

60 pers. maxi. - 01/01 -> 31/12 sur RV/On demand

+33 (0)6 52 16 97 07

• rdvdanslesvignes@gmail.com

• www.rdvdanslesvignes.com



B3 CHAPELLE AUX NAUX 37130

ICI & LÀ

Ici&Là crée des moments éducatifs et gourmands autour de producteurs d'exception. Vignes, vins, gastronomie et visites d'élevages.

Ici&Là creates educational and gourmet moments around exceptional producers. Vineyards, wines, gastronomy and visits to wine farms.

20 pers. maxi. - 01/05 -> 01/11 sur RV/On demand

+33 (0)6 09 16 29 80

• ici-et-la@orange.fr

• icietla37.fr



E2 CHEVERNY 41700

**MAISON DES VINS DE CHEVERNY
CHEVERNY WINE'S HOUSE**

En plus de son système unique de dégustation, la maison des vins vous propose d'embarquer pour un voyage immersif grâce à sa nouvelle salle vidéo à 360°.

In addition to its unique tasting system, the winehouse invites you to embark on an immersive journey thanks to its new 360° video room.

60 pers. maxi. - 21/03 -> 11/11

+33 (0)2 54 79 25 16

• contact@maisonsdesvinsdecheverny.fr

• www.maisonsdesvinsdecheverny.fr



B3 CHINON 37500

DOMAINE DE NOIRÉ - BALADE EN CALÈCHE ET DÉGUSTATION DANS LES VIGNES

DOMAINE DE NOIRÉ - WINE PROPERTY AND HORSE-AND-CARRIAGE TOUR IN CHINON

À la demande et en fonction des activités au Domaine, balades entre les vignes et la Vienne, des coteaux à la rivière. Un parcours de 2h30 qui offre un aperçu des richesses du chinonais.

Upon request and depending on the Domaine's activities, horse-and-carriage tour by the vines and the River Vienne. A 2.5-hour ride giving an overview of the treasures of Chinon.

10 -> 20 pers. - 01/01 -> 31/12 sur RV/on demand

+33 (0)2 47 93 44 89/+33 (0)6 76 81 91 29

• contact@domainedenoire.fr

• www.domainedenoire.com



POP !

nouveau new

Centré autour du plaisir et du partage, Pop! vous propose de découvrir les vins de Loire, le patrimoine et les paysages, en passant un bon moment ! Dégustations, balades, visites, la Loire côté vins vous attend !

If you want to share a moment of pleasure, discover with POP! the Loire valley wines, its heritage and sceneries.

01/01 -> 31/12

+33 (0)6 65 12 40 44 • pop.oenotourisme@gmail.com

• www.pop-oenotourisme.fr

BALADES EN GYROPODE ET ESCAPE GAME OENOLOGIQUE

nouveau new

SEGWAY RIDE IN THE VINEYARD AND ESCAPE GAME IN THE WINE CELLAR

Partez avec Vincent le vigneron pour un circuit à travers le vignoble et Chinon ou bien tentez l'escape game et percez les secrets des vins du domaine Pierre & Bertrand Couly.

Leave with Vincent, the winemaker, for a tour in the vineyard and in Chinon, or try the escape game in the wine cellar Pierre & Bertrand Couly.

Segway : 2 à 6 pers. maxi. Escape game : 3 à 8 pers. maxi. - Sur RV/on demand

+33 (0)2 47 93 64 19 • contact@pb-couly.com

• www.pb-couly.com



B3 LANGEAIS 37130

MAISON DES VINS DE BOURGUEIL À LANGEAIS

WINE HOUSE OF BOURGUEIL IN LANGEAIS

Située au pied du château de Langeais, la Maison des vins de Bourgueil propose 180 références. Dégustation possible de différents vins.

Located below the château de Langeais, the Maison des Vins de Bourgueil sells 180 vintages. Tasting of red, rosé, white and sparkling wines, produced in the appellation area.

20 pers. maxi. - 02/01 -> 31/12 sf/except 25/12

+33 (0)2 47 97 92 20 • contact@vin-bourgueil.com

• www.vinbourgueil.com



B4 LÉMERÉ 37120

DÉGUSTATION DE VINS DU RIVAU

WINE TASTING AT THE CHÂTEAU OF LE RIVAU

Visite et dégustation des vins du château et deux autres vins de Chinon pour comprendre le terroir.

Visit and tasting of wines from the chateau and two other wines from Chinon to understand the local terroir.

50 pers. maxi. - 01/04 -> 01/11

+33 (0)2 47 95 77 47 • info@chateaurivau.com

• www.chateaurivau.com



E3 MONTHOU-SUR-CHER 41400

FLÂNERIES AU DOMAINE SAUVÈTE

STROLLS AT THE "DOMAINE SAUVÈTE"

Accompagné par le vigneron, au gré des vignes puis du Chai, découverte d'un domaine conduit en Agriculture Biologique depuis 20 ans. Chasse au trésor et ateliers œnologiques également disponibles.

Go with the winemaker, through the vineyards and the winery, to discover a domain led in organic farming for nearly 20 years. Also on site, Treasure hunt and oenological workshops.

50 pers. maxi. - 01/01 -> 31/12

+33 (0)2 54 71 48 68

• mathilde@domaine-sauvete.com

• www.domaine-sauvete.com



E2 MONTRICHARD 41400

ESPACE SCÉNOGRAPHIE - CAVES MONMOUSSEAU

SCENOGRAPHY AREA - MONMOUSSEAU CELLARS

Parcours de visite et scénographie des caves dans la tradition artistique de la région. Suivie d'une dégustation de nos vins.

Discover the artistic scenography of Monmousseau cellars. The visit will be followed by a tasting of our wines.

55 pers. maxi. - 02/01 -> 31/12 sf/except 25/12

+33 (0)2 54 32 35 15 • caves@monmousseau.com

• www.monmousseau.com



D2 NOIZAY 37210

LE TASTING ROOM

Découverte des vins de Loire en anglais (2-8 personnes) avec des professionnels. Prestations sur mesure.

Small group (2-8 people) wine experiences in English. Qualified English wine professionals. Bespoke tastings.

8 pers. maxi. - 01/01 -> 31/12 sur RV/on demand

+33 (0)2 47 96 50 86 • cathy@letastingroom.com

• www.letastingroom.com



C2 ROCHECORBON 37210

MAISON BREDIF - ACCORDS METS ET VINS

MAISON BRÉDIF - WINE & CHEESE TASTING

Visite des caves troglodytiques puis découverte de cinq vins et cinq fromages.

Take a guided tour in the wine cellar before tasting five wines accompanied by five specially selected cheeses.

60 pers. maxi. - 01/01 -> 31/12

MAISON BREDIF - JEU OENOLOGIQUE

MAISON BRÉDIF - OENOLOGICAL GAME

Les participants découvrent en 5 étapes les différents arômes, cépages, odeurs propres aux vins de la région.

In 5 rounds players will discover the different aromas, grape varieties and flavours typical of the region's wines.

20 pers. maxi. - 01/01 -> 31/12

MAISON BREDIF - VISITE ET

DÉGUSTATION PRIVÉE À LA ROTONDE

PRIVATE VISIT AND WINE TASTING IN LA ROTONDE

Visite guidée des caves puis dégustation privée de 5 grands vins dans la Rotonde, magnifique caveau où vieillissent les plus prestigieux millésimes.

Guided tour of the wine cellars then in "La Rotonde", a secret place housing the most beautiful vintages. Private tasting of 5 exceptional wines.

25 pers. maxi. - 01/01 -> 31/12

+33 (0)2 47 52 50 07 • bredif.loire@domaine-bredif.fr

• www.deladoucette.fr



C2 SAINT-AVERTIN 37210

VINOLOIRE WINE-TOURS

Balade dans les vignes, visite de cave, dégustations et animations autour des vins de Loire avec un guide passionné. Excursions/wine-tours (2h, 1/2 journée ou journée complète) en minibus 9 places.

Half and full day wine tours in the different Loire Valley vineyards. Small groups and private wine tours in a comfortable minibus. Vincent is a qualified and passionate guide organizing unforgettable experiences!

01/01 -> 31/12

+33 (0)6 73 67 61 32 • contact@vinoloire.fr

• www.vinoloire.fr



A3 ST-NICOLAS-DE-BOURGUEIL 37140

CAVE NATHALIE ET DAVID DRUSSE

Parcours guidé sur 4 sites (vignes bio, chai, cave troglodytique du X^e s. et salle de dégustation) pour s'immerger dans le métier de vigneron aujourd'hui à travers des aventures sensorielles (1h30).

Guided tour of the estate (organic vineyards) to discover the wine maker's job thanks to sensory experiences (1h30).

+33 (0)2 47 97 98 24 • drusse@wanadoo.fr

• www.drusse-vindeloire.com

D1 THORÉ-LA-ROCHETTE 41100

MAISON DU VIN ET DES PRODUITS DU TERROIR VENDÔMOIS

INSTITUTE FOR LOCAL PRODUCES AND WINE FROM THE VENDÔMOIS

Présentation, dégustation, vente de produits régionaux. Chemin balisé pour une promenade à travers les vignes au départ de la Maison du Vin.

Presentation, tasting and sale of regional produces. Departure of a marked path for a walk through the vineyards from the institute.

01/04 -> 15/10

+33 (0)2 54 72 73 97 • maisonduvin.gare41@orange.fr



C2 TOURS 37000

DÉGUSTATION ET OENOLOGIE :

ATELIERS, JOURNÉES, REPAS

WINE-TASTING AND OENOLOGY: WORKSHOPS, DAYS AND THEMED MEALS

Apprentissage au goût et à la dégustation des vins et des aliments avec un œnologue. Intervention chez les viticulteurs, maisons des vins, Villa Rabelais à Tours et en Touraine... Réservation pour petits groupes.

Our extensive knowledge of the local vineyard and gastronomy enables us to offer you a service tailored to your customers' requirements. For little groups on request.

01/01 -> 31/12

+33 (0)6 31 03 99 04

• christophe.prouteau.oenologue@gmail.com



LE GOURMET TOURS

GOURMET TOUR IN TOURS

Balade dans les Halles et dans Tours "Cité Internationale de la Gastronomie": rencontre avec des artisans passionnés (dont des MOF), découverte et dégustation de produits régionaux...

A tour of Les Halles and Tours known as the "International City of Gastronomy": meet passionate artisans and "Meilleurs Ouvriers de France", learn about and sample regional produce...

40 pers. maxi. - 01/01 -> 31/12

+33 (0)6 62 86 99 10 • contact@toursatable.fr

• www.toursatable.fr



E1 VALENCISSE 41190

DÉGUSTATION 41

DÉGUSTATION 41 - WINE TASTING

Dégustation ludique et conviviale à partir de 2 participants. Organisation de votre événement sur le lieu de votre choix. Propose également des cours d'œnologie.

Playful and friendly tasting from 2 participants. Organize your event tasting on the place of your choice. Offers also oenology courses.

50 pers. maxi. - 01/01 -> 30/12 sur RV/on demand

+33 (0)6 41 92 15 83 • domi.weiland@gmail.com

• www.degustation41.fr



E2 VALLOIRE-SUR-CISSE 41150

OENOTOURISME SENSORIEL

SENSORY WINE TOURISM

Dégustations ludiques, événementiel Terroir-Vin. Sur réservation.

Fun tasting, event - "local products & wines". On reservation.

02/01 -> 30/12 sur RV/on demand

+33 (0)2 54 20 49 80 • saveuretmedia@wanadoo.fr

• www.saveur-et-media.fr



E1 VINEUIL 41350

CULTURE DU VIN GD MILLÉSIME

Daniel Gatay partage sa philosophie des vins avec plaisir et émotions à travers 4 animations œnologiques (autour de vieux millésimes de Touraine) et gastronomiques dans des lieux insolites (châteaux, bateaux...).

Daniel Gatay shares his philosophy of wines with pleasure and emotions through 4 oenological – with Touraine vintages! – and gastronomic activities in unusual places (châteaux, boats...).

01/01 -> 31/12

+33 (0)6 07 05 13 74 • daniel.gatay@wanadoo.fr

• www.cultureduvin.fr



C2 VOUVRAY 37210

LES ATELIERS OENOLOGIQUES

TASTING WORKSHOPS

Pour un moment de découverte, la Cave de Vouvray propose 3 ateliers : "4 vins/4 fromages", "Vins et chocolats" et "Apprendre à déguster" pour éveiller ses sens et s'initier à la dégustation.

Three workshops: "4 wines/4 cheeses", "Wine and chocolate" and "Learn to taste" to awaken the senses with an introduction to wine tasting.

55 pers. maxi. - 02/01 -> 31/12

+33 (0)2 47 52 63 60 • visites@cavedevouvray.com

• www.cavedevouvray.com



ESPACE DU VIN

Grande maison de pierre de tuffeau au cœur du village de Vouvray, l'Espace renseigne les visiteurs et facilite leur séjour œnotouristique.

Tuffeau stone house in the village of Vouvray, the centre answers questions from wine lovers visiting the area and enhance their wine-tourism experience.

01/01 -> 31/12 sf/except jrs fériés/bank holidays

+33 (0)2 47 52 71 07

• communication@aocvouvray.fr

• www.vindevouvray.com

CÔTÉ VIN - NOS CAVES/WINE - OUR CELLARS



EXCELLENCE

Les caves et domaines présentés ci-après sont tous membres du réseau des **Caves Touristiques du Vignoble du Val de Loire®** et garantissent à ce titre des prestations touristiques de qualité (de la simple dégustation commentée à des visites plus élaborées).

Les caves portant la mention **Excellence** proposent une offre œnotouristique particulièrement remarquable.

Plus d'infos sur www.vinsvalde Loire.fr

The cellars and wineries shown in the following pages all belong to a local association ("**Caves Touristiques du Vignoble du Val de Loire®**") and guarantee high-quality services to visitors (from simple wine-tasting with a commentary to more elaborate visits).

The cellars with the **Excellence** label (> pictogram) have won awards for the quality of their welcome.

More information on www.vinsvalde Loire.fr



APPELLATIONS D'ORIGINE CONTRÔLÉE
PRÉSENTES DANS CE GUIDE/LOCAL WINE
APPELLATIONS:

- AOC bourgueil
- AOC cheverny
- AOC chinon
- AOC coteaux du vendômois
- AOC cour-cheverny
- AOC montlouis-sur-loire
- AOC st-nicolas-de-bourgueil
- AOC touraine
- AOC touraine-amboise
- AOC touraine-azay-le-rideau
- AOC touraine-chenonceaux
- AOC touraine-mesland
- AOC touraine-noble-joué
- AOC touraine-oisly
- AOC valençay
- AOC vouvray

